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Minuta şedinţei Consiliului Consultativ din 23 Februarie 2010 
23 Februarie 2010, 09.30 – 10.00 
 
 
Introducere 
 
Preşedintele ANCOM, Cătălin Marinescu, urează bun venit participanţilor şi prezintă 
Agenda întâlnirii. 
 
1. Adoptarea Agendei 
 
Preşedintele ANCOM enumeră documentele supuse dezbaterii şi cere observaţii 
asupra agendei. În lipsa oricăror remarci, agenda este adoptată în forma propusă de 
ANCOM. 
 
2. Minuta întâlnirii anterioare 
 
Preşedintele ANCOM cere observaţii cu privire la documentul 2 (Minuta întâlnirii din 
23 decembrie 2009), inclus pe agendă spre informare. În lipsa remarcilor, preşedintele 
aprobă minuta ultimei şedinţe.  
 
3. Proiectul de decizie pentru armonizarea utilizării benzilor de frecvenţe 
radio 880-915 MHz, 925-960 MHz, 1710-1747,5 MHz şi 1805-1842,5 MHz 

Pentru prezentarea sintezei observaţiilor referitoare la proiectul de decizie menţionat, 
Preşedintele ANCOM dă cuvântul dlui. Marius Săceanu, Director al Direcţiei Juridice a 
ANCOM. 

Reprezentantul ANCOM face menţiunea că acest proiect de decizie a mai fost supus o 
dată consultării publice în anul 2008, când operatorii au exprimat opinia că adoptarea 
deciziei ar fi prematură în contextul  în care Directiva Europeană care consfinţea 
liberalizarea spectrului GSM nu era încă finalizată. Proiectul a fost suspendat la 
momentul respectiv. În acest context, observaţiile făcute în cadrul primei consultări 
publice nu au mai fost tratate în sinteza observaţiilor.  

Prima observaţie primită vizează perioada pentru care vor mai fi reţinute obligaţii privind 
furnizarea serviciilor specifice sistemelor GSM, propunându-se limitarea în timp a acestor 
obligaţii. Autoritatea consideră că nu există elemente care să poată conduce la o 
prognoză exactă a perioadei de timp în care această stare de lucruri se va menţine. 
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De asemenea, au existat o serie de sugestii de modificare a proiectului de decizie în 
sensul introducerii posibilităţii de implementare, în plus, a sistemelor LTE (Long Term 
Evolution) în benzile de frecvenţă radio aflate în discuţie. ANCOM nu poate accepta 
această propunere în acest moment întrucât nu sunt încă stabilite condiţiile tehnice 
pentru implementarea sistemelor LTE în benzile de frecvenţă radio aflate în discuţie. 

O altă observaţie a vizat necesitatea de a prelungi perioada de valabilitate pentru  
licenţele de comunicaţii mobile în benzile de frecvenţe radio 880-915 MHz, 925-960 MHz, 
1710-1747,5 MHz şi 1805-1842,5 MHz deoarece implementarea tehnologiei 3G necesită 
investiţii. La această observaţie, ANCOM a subliniat că propunerea primită constituie un 
subiect de analiză pentru ANCOM, dar o eventuală decizie în acest sens nu poate face 
obiectul acestui proiect de decizie. 

O altă observaţie a vizat acordarea dreptului de a utiliza frecvenţele radio din banda de 
900 MHz, ca remediu pentru afectarea concurenţei prin adoptarea proiectului de decizie 
în discuţie. În replică la această observaţie, ANCOM susţine faptul că Directiva 
Europeană nu prezumă acesta ca fiind un remediu necesar. ANCOM trebuie mai întâi să 
realizeze o analiză, aceasta aflându-se deja în desfăşurare. În funcţie de rezultatul 
obţinut, ANCOM va acorda remedii proporţionale şi va lua măsurile necesare soluţionării 
unei eventuale denaturări a concurenţei. 

O ultimă serie de observaţii au vizat aspecte legate de redactarea textului. ANCOM a 
acceptat observaţiile ce au condus la clarificarea acestuia.  

Preşedintele ANCOM invită participanţii să îşi exprime observaţiile finale cu privire la 
acest proiect de decizie.  

Reprezentantul RCS&RDS susţine că această decizie ar trebui să conţină şi 
modalitatea în care se vor acorda remediile operatorilor ce nu deţin frecvenţe în această 
bandă. Acesta susţine că Directiva 114 aprobată de Parlamentul European precizează 
faptul că autorităţile trebuie să realizeze un studiu pentru a arăta modul în care poate fi 
distorsionată competiţia pe piaţă, precum şi modul în care operatorii ce nu deţin 
frecvenţe în această bandă vor fi afectaţi. În susţinerea poziţiei sale este dată drept 
exemplu autoritatea din Franţa, ce a impus obligativitatea de a elibera spectru în banda 
de 900 MHz pentru un potenţial nou operator. Acesta susţine că acest lucru ar trebui să 
se realizeze şi în România. Reprezentantul RCS&RDS propune ca remediile să fie 
acordate la momentul eliberării spectrului de 900 sau să se aştepte până la realizarea 
studiului ce va demonstra impactul eliberării spectrului asupra pieţei de comunicaţii. 
Acesta adaugă că remediile pentru operatorii ce nu deţin frecvenţe în benzile menţionate 
trebuie adoptate până cel tarziu la data de 9 mai 2010, termen până la care statele 
membre trebuie să adopte actele necesare conformării la Directiva nr. 114 adoptată de 
către Consiliul şi Parlamentul European. Reprezentantul RCS&RDS oferă şi alte exemple 
de remedii ce pot fi adoptate, precum reducerea tarifelor de interconectare, drepturi de 
colocare şi roaming naţional.  

Reprezentantul ANCOM este de acord că există o gamă variată de remedii ce pot fi 
acordate în compensare, dar acestea trebuie să fie alese în funcţie de concluziile analizei 
ce va fi efectuată. ANCOM nu poate să decidă acordarea de remedii înainte de a avea 
informaţii certe cu privire la distorsionarea concurenţei, nici să aleagă un remediu în 
lipsa unei analize care să indice sensul în care se va îndrepta piaţa. Reprezentantul 
ANCOM subliniază că adoptarea deciziei în discuţie nu trebuie să fie condiţionată de 
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existenţa unor remedii, deoarece până în momentul în care nu se vor oferi efectiv 
servicii 3G în banda de 900 MHz nu se poate vorbi despre o denaturare a concurenţei.  

Preşedintele ANCOM adaugă că refarmingul benzii de 900 MHz nu este singura soluţie 
pentru acordarea remediilor şi reiterează ideea că, în momentul de faţă, este greu de 
estimat impactul deciziei pe piaţă.  

Reprezentantul Vodafone susţine că această decizie creşte competitivitatea pe piaţă 
şi că acest lucru va deveni vizibil în următorii ani. 

Preşedintele ANCOM susţine că astfel de decizii au fost luate şi în alte ţări şi că există 
mai multe modalităţi de impunere a unor remedii. ANCOM va realiza un studiu de impact 
pentru a vedea care este remediul obiectiv şi proporţional ce va fi aplicat, în cazul în 
care acest lucru se va dovedi necesar. Referitor la colocarea pe site-uri, preşedintele 
ANCOM spune că acest lucru va fi reglementat prin legea infrastructurii aflată acum într-
o etapă finală a procesului de adoptare în Senat.  

Reprezentantul Consiliului Concurenţei arată că investigaţiile desfăşurate până 
acum nu au identificat un monopol pe pieţele de comunicaţii electronice şi dă asigurări 
că în momentul în care Consiliul Concurenţei va deţine informaţii suficiente şi clare cu 
privire la o distorsiune a pieţei, va acţiona în consecinţă. Acesta adaugă că instituţia pe 
care o reprezintă este deschisă şi a fost întotdeauna deschisă la comentarii din partea 
operatorilor. 

La observaţia RCS&RDS care susţine că distorsiunea pieţei ar putea apărea şi la nivel  
de costuri şi eficienţă a investiţiei, preşedintele ANCOM arată că studiul ce urmează a fi 
realizat va urmări şi releva aceste lucruri  

În lipsa altor observaţii, preşedintele ANCOM încheie dezbaterea şi consideră decizia 
adoptată.  

5. Diverse 
 
Preşedintele ANCOM anunţă că, în perioada imediat următoare, va deveni disponibil 
un chestionar privind schema de ajutor de stat pentru serviciile de broadband şi solicită 
operatorilor să răspundă în cel mai scurt timp la întrebări. Preşedintele adaugă, de 
asemenea, că va fi supusă consultării publice decizia referitoare la bucla locală şi bit-
stream. Un nou Consiliu Consultativ va avea loc pentru proiectul de decizie ce urmează 
a-şi încheia perioada de consultare şi anume, Proiectul de decizie privind regimul de 
autorizare generală pentru furnizarea reţelelor şi a serviciilor de comunicaţii electronice. 
 
Preşedintele ANCOM mulţumeşte participanţilor şi declară şedinţa încheiată.  
 


